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In dec. 2024 heeft de overgrote meerderheid van de 
Tweede Kamer zich uitgesproken tegen het EU-Mer-
cosur handelsverdrag en het kabinet opgeroepen in 
de Raad van Europa op zoek te gaan naar een blok-
kerende minderheid (motie Teunissen c.s., zie ook 
Genoeg is Beter van dec. 2024). Het kabinet zou 
in januari 2025 met een standpunt komen. In een 
Kamerbrief van januari heeft minister Klever echter 
aangegeven dat het standpunt van het kabinet pas 

in het tweede of derde kwartaal van 2025 komt. In 
een vergadering van de Commissie Buitenlandse 
Handel en Ontwikkelingssamenwerking van 22 ja-
nuari 2025 was er vanuit de Kamer veel kritiek op dit 
uitstel, omdat de ontwikkelingen in de EU doorgaan 
en het kabinet, om daarin een rol te spelen, wel een 
standpunt moet hebben. Een motie van Teunissen 
en Stoffer die het kabinet oproept om in februari met 
een standpunt te komen en de motie Teunissen vol-
ledig uit te voeren werd aangehouden. De NAV  blijft 
dit volgen en zal waar mogelijk invloed op een goede 

besluitvorming uitoefenen.
Ondertussen blijft de Europese Commissie stellen 
dat dit soort verdragen belangrijk zijn voor de eco-
nomie. De nieuwe landbouwcommissaris Hansen 
is echter kritisch: hij heeft er bezwaar tegen dat er 
hogere residuen mogen zitten op importproducten 
dan op EU producten. Hij wil dat het verdrag op dit 
punt wordt aangepast. Dat mag wat de NAV betreft 
dan ook gelden voor andere productiewijzen, zoals 
het gebruik van genetische modificatie zolang dat in 
Europa nog niet is toegestaan. 

De NAV ziet een groot risico dat een aantal teel-
ten zal verdwijnen uit Nederland door het wegval-
len van gewasbeschermingsmiddelen en extra 
beperkingen aan het gebruik.
Vooral uien en spruitkool lopen op korte termijn ge-
vaar. In pootaardappelen is de bestrijding van luizen 
nu al een groot probleem en dit zal door wegvallen 
van middelen de komende jaren alleen nog maar 
groter worden. En aangezien pootaardappelen een 
nultolerantie hebben voor virussen die door insecten 
worden overgedragen, komt daarmee de hele teelt 
in gevaar. We zien dat inmiddels ook basismiddelen 
onder druk komen te staan. De opbrengsten worden 
lager, de prijzen worden hoger, maar de opbrengstri-
sico’s worden groter dan de prijsrisico’s. Door het 
wegvallen van middelen wordt er vaker met hetzelfde 
middel gespoten waardoor een groter risico op resis-
tentie ontstaat én een groter risico op piekbelasting 
in water. 
De NAV is zich bewust van de risico’s van gewasbe-
schermingsmiddelen en erkent de noodzaak van ver-
duurzaming. De akkerbouwsector investeert daar-
om in innovatieve technieken zoals driftreductie en 
plaatsspecifieke toediening. Daarnaast werkt de sec-
tor aan het Actieplan Plantgezondheid, met als doel 
minimale emissies en residuen in 2030. Ook in onze 
NAVigator wordt veel aandacht besteed aan groene-
re gewasbescherming. Maar ondertussen dreigen 
dus hele teelten onmogelijk te worden in Nederland. 
In andere EU-landen is men veel pragmatischer met 
vrijstellingen om teelten overeind te houden. 

Urgenda adviezen voor gemeenten
De maatschappelijke weerstand tegen gewas-
beschermingsmiddelen neemt toe en wordt aan-
gewakkerd door bijvoorbeeld een document van 
Urgenda met adviezen hoe gemeenten het gebruik 
van gewasbeschermingsmiddelen in hun gemeente 
aan banden kunnen leggen. Dit rapport baseert zich 

op de nieuwe Omgevingswet en die biedt inderdaad 
veel mogelijkheden om zaken te verbieden. Helaas 
baseert het rapport zich niet overal op goed onder-
bouwde en bewezen informatie en worden soms 
verkeerde conclusies getrokken uit rapporten. Maar 
de vraag is of gemeenten en eventueel rechters daar 
doorheen kijken. Gemeenten zullen ongetwijfeld met 
deze adviezen in de hand actie ondernemen. Speci-
fiek worden de teelten van bollen, fruit en pootaard-
appelen genoemd om tegen op te treden.

Project Waterdichte Kaders
De NAV vindt dat akkerbouwers zorgvuldig moeten 
omgaan met gewasbeschermingsmiddelen en dat 
deze niet buiten het perceel terecht mogen komen. 
Bij zware regenbuien is niet alles te voorkomen, 
maar zorgvuldig werken is essentieel. Om het be-
lang van het tegengaan van normoverschrijdingen in 
oppervlaktewater te benadrukken, wordt het project 
Waterdichte Kaders gestart. Dit is een project van 
sectorpartijen en gewasbeschermingsmiddelenfabri-
kanten, wat zich richt op gebieden rondom punten 
met structurele normoverschrijdingen. Met de telers 
in de omgeving zal worden gewerkt aan het oplossen 
van situaties die de normoverschrijdingen veroorza-
ken. Dit is een vorm van doelsturing die snel tot resul-
taten moet leiden. Er wordt begonnen op een paar 
plaatsen en de bedoeling is om in de loop van de tijd 
op te schalen. U hoort binnenkort meer details.

Reactie NAV
Met steeds betere meetmethoden worden steeds 
meer stoffen, waaronder gewasbeschermingsmidde-
len, teruggevonden. Dat wil niet zeggen dat dat ook 
meteen een gezondheidsrisico oplevert zolang de 
waarden onder de strenge wettelijke normen blijven. 
De nieuwe Omgevingswet biedt ruimte aan grote ver-
schillen tussen gemeenten en steeds veranderende 
vooruitzichten voor boerenbedrijven na gemeentelijke 
verkiezingen. Nu teelten toch al onder druk staan door 
het steeds kleiner wordende middelenpakket zijn ex-

tra beperkingen die gemeenten kunnen opleggen een 
bijkomende bedreiging. Een teelt als pootaardappe-
len voorziet wereldwijd miljoenen boeren van gezond 
uitgangsmateriaal voor een goede teelt en als die teelt 
in Nederland verdwijnt zal dat grote gevolgen hebben 
wereldwijd. Juist die gewassen die we hier goed kun-
nen telen wat betreft grondsoort en klimaat, zouden 
in Nederland behouden moeten blijven. De NAV heeft 
dit ook verwoord in een brief aan minister Wiersma 
en de Tweede Kamercommissie. Wij zullen dit ook 
inbrengen in de strategische gesprekken met de mi-
nister over een voedselstrategie.
Voor de NAV moeten voedselproductie en -consump-
tie onderaan de streep het meest duurzaam zijn. Als 
we straks in Nederland niet meer kunnen telen en nog 
meer voedsel van alle kanten moeten invliegen is dat 
ook niet duurzaam en een dergelijke afhankelijkheid 
is niet gewenst. In Nederland is al veel bereikt, gezien 
het feit dat de Europese Harmonised Risk Indicator al 
een daling laat zien van 45% t.o.v. de peiljaren 2015-
2017. Het doel is 50% reductie in 2030 en daar zijn we 
dus al bijna. Dergelijk goed nieuws krijgt veel te wei-
nig aandacht in de pers. Voor nog meer reductie zijn 
snel meer groene middelen nodig en ook de toelating 
van nieuwe veredelingstechnieken kan een deel van 
de oplossing bieden. Maar er is ook consistent beleid 
nodig, zodat investeringen in dure innovaties zoals een 
spuitrobot niet binnen twee jaar waardeloos worden 
door verdere beperkingen of wegvallen van middelen. 
In Frankrijk is recent besloten om minder streng met 
gewasbescherming om te gaan om te voorkomen 
dat telen onmogelijk wordt. Om ervoor te zorgen 
dat de boeren de beschikking krijgen (en houden) 
over de noodzakelijke middelen om hun gewassen 
te beschermen, wil de Franse regering het princi-
pe van ‘prioritaire toepassing’ in de wet vast laten 
leggen, d.w.z. elke toepassing van gewasbescher-
mingsmiddelen waarvoor  geen alternatieven zijn of 
de alternatieven ontoereikend zijn of waarschijnlijk 
in de nabije toekomst verdwijnen. Een dergelijk be-
leid zou ook in Nederland een uitkomst bieden.   
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Teelten in gevaar!

Wel of geen Mercosur?



Er speelt op landbouwgebied het nodige in de EU. 
De nieuwe Europese Commissie is 1 december 
2024 aangetreden en nieuw beleid begint voorzich-
tig vorm te krijgen. Eurocommissaris voor landbouw 
Hansen komt binnenkort met een voedselstrategie. 
De NAV heeft haar voorstellen voor markt- en prijs-
beleid toegestuurd als input voor deze strategie. Er 
is een Raad voor Landbouw en Voedsel opgericht, 
Polen heeft haar plannen als voorzitter gepubliceerd 
en er loopt een discussie over een verbod op inkoop 
onder kostprijs.

Raad voor Landbouw en Voedsel
De EC heeft in januari de Europese Raad voor Land-
bouw en Voedsel (EBAF) opgericht met daarin 30 
organisaties. Deze vertegenwoordigen de landbouw-
sector, de andere partijen in de voedselketen en de 
bredere maatschappij. De oprichting van deze Raad 
was een van de adviezen uit de Strategische Dialoog 
die in 2024 is gehouden. De Raad moet strategisch 
advies geven aan de EC over landbouw- en voedsel-
beleid, inclusief het opvolgen van de aanbevelingen 
uit de Strategische Dialoog en het stimuleren van 
dialoog en samenwerking tussen partijen. Daarnaast 
zal de Raad specifiek over bepaald beleid adviezen 
geven. Het succes van de Raad is natuurlijk wel af-
hankelijk van of en hoe de adviezen worden meege-
wogen in de besluitvorming. Het moet niet een ma-
nier worden om alleen te kunnen zeggen ‘de keten/
sector zat aan tafel’. 

Plannen Poolse voorzitterschap
Van 1 januari tot 1 juli dit jaar is Polen voorzitter van 
de EU. Polen heeft haar plannen voor de inzet als 
voorzitter gepubliceerd. Wat betreft landbouw be-
nadrukt Polen dat het volgende GLB cruciaal zal 
zijn voor voedselzekerheid en het stabiliseren van 
het boereninkomen. De Europese landbouw moet 
weerbaar en competitief zijn. Het nieuwe GLB moet 
simpeler en er moet voldoende geld voor komen. 

Tegelijkertijd moeten de doelen uit de Green Deal 
worden verwezenlijkt op een simpelere manier zodat 
het acceptabel is voor boeren. Men wil de discussie 
starten over het toetsen van de impact van wetge-
ving op het landelijk gebied.
Polen wil ook de internationale handel ter discussie 
stellen met als doel dat er een gelijk speelveld ont-
staat met landen buiten de EU met minder strenge 
standaarden en eisen aan de productiewijze. Daar-
naast wil men de positie van boeren in de keten ver-
sterken. De evaluatie van de Wet Oneerlijke Handel-
spraktijken speelt daarbij een belangrijke rol
Tenslotte wil Polen inzetten op het vlottrekken van 
de wetgeving over nieuwe veredelingstechnieken en 
patenten. 

Verbod op inkoop onder kostprijs
Zoals wij al eerder berichtten maakt de NAV deel uit 
van een internationale coalitie over oneerlijke handels- 
praktijken. Deze coalitie heeft een ‘position paper’ 
gepubliceerd. Eén van de zaken waar wij voor pleiten 
is een verbod op inkoop onder kostprijs. Dit zou moe-
ten worden toegevoegd als oneerlijke handelsprak-
tijk aan de wet Oneerlijke Handelspraktijken (OHP). 
In de Landbouw- en Visserijraad eind januari heeft 
Slowakije deze kwestie aan de orde gesteld. Samen 
met Bulgarije, Kroatië, Hongarije, Litouwen, Roeme-
nië en Slovenië hebben zij een informatiestuk aan-
geleverd met als titel ‘De noodzaak om oneerlijke 
handelspraktijken beter te bestrijden en om misbruik 
van de dominante positie van bepaalde spelers in 
de agro-voedselketen te voorkomen’. In dit stuk 
benoemen zij dat de inkomens van boeren lager 
dan gemiddeld zijn en dat boeren overwegen om te 
stoppen wanneer zij geen winst kunnen maken. De 
bezorgdheid over te lage prijzen strekt zich ook uit 
naar kleine verwerkers, die eveneens niet in de po-
sitie zijn om goed te onderhandelen met grote afne-
mers. Naar de berichten verluiden werd het voorstel 
voor een verbod op inkoop onder kostprijs breed ge-

dragen. Ook Nederland heeft zich positief uitgelaten 
hierover. Hiermee komt een dergelijk verbod echt in 
beeld. Later dit jaar wordt de evaluatie van de wet 
Oneerlijke Handelspraktijken gepubliceerd en on-
dertussen zal de discussie ongetwijfeld verder wor-
den gestimuleerd onder het Poolse voorzitterschap.

Landbouwcommissaris Hansen
De nieuwe Landbouwcommissaris Hansen komt 
binnen enkele weken met een voedselstrategie. In 
een bijeenkomst met de landbouwcommissie van 
het Europarlement heeft hij alvast een aantal prio-
riteiten aangegeven. Zo benadrukte hij dat de re-
gelgeving simpeler moet. En dat naast maatschap-
pelijke duurzaamheid ook economisch duurzame 
landbouw moet worden gerealiseerd met toekomst-
perspectief voor boeren, zodat ook in 2040 er nog 
boeren zijn die ons voedsel willen produceren. Hij 
vindt dat boeren zich meer moeten organiseren in 
producentenorganisaties en dat er meer moet wor-
den toegezien op het verbod op oneerlijke handel-
spraktijken. Ook wil hij een gelijk speelveld voor Eu-
ropese boeren met importproducten van buiten de 
EU, wat betreft productiewijze (zie ook p1.). Kansen 
ziet hij ook in synergie met de ontwikkelingen rich-
ting een biobased economie.

Conclusie NAV
De NAV is hoopvol dat de grote beleidslijnen in Brus-
sel meer pro landbouw worden bijgebogen. Voor de 
directe werkbaarheid van wet- en regelgeving is dat 
nog geen oplossing. Daar blijft de NAV zich ook voor 
inzetten. En de hierboven beschreven voorgenomen 
veranderingen moeten natuurlijk wél ergens toe lei-
den!  
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Hoopgevende veranderingen in Brussel

Het lijkt mij leuk om u te vertellen over een aantal 
activiteiten in de eerste maand van het jaar.
Om de beurt nodigen Nederlandse Europarlemen-
tariërs belanghebbende organisaties uit rond een 

landbouwthema. Dit keer wa-
ren Huub Remijn en ik aanwe-
zig bij Ton van Diepeveen rond 
het thema duurzaamheid. 
Professor Haesaert van de 
universiteit Gent hield een be-
zielende inleiding over actuele 
thema’s rond de aardappel-

teelt. Wij hebben onze NAV standpunten onder de 
aandacht kunnen brengen.
Zelf heb ik nogal wat tijd gestoken in het ontwikke-
len van de visie op landbouw Flevoland: ‘Perspectief 
voor volgende generaties’. Wat mij betreft biedt het 
resultaat een ambitieus, kansrijk vergezicht voor de 
akkerbouw. Gedeputeerde Staten heeft het docu-
ment in januari vastgesteld. 
We doen mee aan gesprekken binnen de aardap-
pelketen over de problematiek rond nitraat en Phy-

tophthora. De urgentie is overduidelijk en wij hebben 
aangegeven dat het een verantwoordelijkheid is van 
de keten en niet alleen van de telers.
Aleid, Huub en ik hebben op de Grüne Woche 
aandacht kunnen geven aan onze NAVigator, ken-
nisgemaakt met Kamerleden, gesproken over o.a. 
waterkwaliteit, plantgezondheid, nieuwe veredelings-
technieken en telen voor biobased bouwen. Voor 
Huub en mij was het de eerste keer en eerlijk gezegd 
even wennen, maar op de terugreis in de trein waren 
we het eens dat het een nuttig bezoek was.
Aleid en ik hebben een voorbereidend gesprek 
gevoerd met Elbert Dijkgraaf voor het strategisch 
overleg wat de minister zes keer per jaar wil voeren 
met stakeholders. Wij zijn blij dat wij aansluiten bij 
deze gesprekken en onze standpunten naar voren 
kunnen brengen. Wij hopen ruimte te vinden voor 
structuurbeleid en een duidelijke voedselvisie waarin 
uiteraard akkerbouw een prominente rol zal vinden.
We hebben een uitstekende middag gehad met de 
vier thematische werkgroepen waarin we onze tool 
de NAVigator hebben aangescherpt. We gaan op 

onze ledenavonden graag daarover met u in gesprek!
In de bestuursvergadering hebben we o.a. gespro-
ken over gewasbescherming, evaluatie ecoregeling, 
het 8e AP, agrarisch natuurbeheer (ANB), huishoude-
lijke zaken, de ledenavonden en de jaarvergadering. 
Wat ons betreft zijn de thema’s die de meeste aan-
dacht verdienen in 2025 duurzaamheid, gewasbe-
scherming, mineralen, GLB, handelsverdragen en 
oneerlijke handelspraktijken. Bent u dat met ons 
eens? Het is al een stevige portefeuille, maar uiter-
aard maken we ook tijd voor andere actuele zaken.
Ik ben iedere dag verrast wat de NAV doet en be-
reikt. Ik zie een enorme inzet van Aleid, secretariaat, 
bestuur en werkgroepen. Het is belangrijk en mooi 
werk om te doen in een prettige veilige sfeer. 
Is dit voor u ook een motivatie zich in te zetten voor 
onze vereniging? Bel mij eens op 06 20424777.
We spreken elkaar op onze ledenavonden en op de 
Algemene Ledenvergadering!
 Adrie Vermeulen

Een greep uit de eerste maand van 2025Van de Voorzitter
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Jacco de Graaf:  
‘Telers zouden veel bewuster hun vrije aardappelen moeten verhandelen.’
Introductie
Jacco de Graaf (47) is akkerbouwer in Noord-Hol-
land. Het bedrijf van 90 ha zit op twee locaties, 
in Wieringerwerf en 10 km ten westen daarvan in 
Slootdorp. Op de boerderij in Wieringerwerf waar 
Jacco met zijn vrouw Marbel en hun drie kinderen 
woont is hij de vierde generatie. Zijn overgrootva-
der boerde daar vanaf de uitgifte in de jaren ’30 van 
de vorige eeuw. Het bedrijf in Slootdorp komt van 
de familie van Marbel. Jacco en Marbel hebben de 
30 ha van Marbels vader samengevoegd met hun 
al bestaande bedrijf. In piektijden helpen Marbels 
broers mee op het bedrijf.
Jacco vertelt: ‘We verbouwen 1 op 4 consumptie-
aardappelen, een beetje ATR pootgoed, suikerbie-
ten en tarwe en er wordt 1 op 6 land verhuurd voor 
de teelt van tulpen. Sinds drie jaar verbouwen we 
5 ha mais voor een doolhof in de zomervakantie. 
Het wordt gerund door kinderen als vakantiebaantje 
en trekt een mix van toeristen en lokale bezoekers. 
Vaak ook kinderdagverblijven en opa’s en oma’s die 
in de zomervakantie op hun kleinkinderen passen. 
We hebben afgelopen jaar zo’n 3000 bezoekers in 
zes weken mogen verwelkomen.’ 
Naast het akkerbouwbedrijf runt Marbel ook nog 
een vergaderlocatie met drie zalen. De grootste zaal 
kan 80-100 mensen herbergen. Gelukkig konden ze 
op het erf voldoende parkeerruimte maken, hoewel 
Jacco er op drukke dagen toch soms moeilijk tus-
sendoor kan met zijn machines. Als derde hebben ze 
een windturbine en zonnepanelen. Jacco is gestopt 
als bestuurslid van de POC. ‘Ik ben ook voorzitter van 
de coöperatie Windunie, een coöperatie van particu-
liere eigenaren van windturbines. Om dan naast het 
akkerbouwbedrijf ook nog in het bestuur van de POC 
te zitten werd een beetje te gortig, maar ik ben op de 
achtergrond nog wel actief in de POC’, legt Jacco uit.
Jacco heeft op zijn bedrijf nog niet veel last van ver-
zilting, maar er zit veel ijzer in de grond waardoor het 
slootwater wel zout is. Dat betekent goed spoelen 
voor het beregenen. ‘Maar eigenlijk beregen ik liever 
niet’, zegt Jacco. ‘Ik teel Agria en dat ras kan goed 
tegen droogte. Zodra het weer regent groeien ze 
gewoon weer door. Ik zie ook weinig effect op de 
opbrengst.’ 

De POC
Jacco is vanaf de oprichting actief geweest in het 

bestuur van de POC, maar is daar zoals gezegd 
recent mee gestopt. Hij is er nog wel erg bij betrok-
ken, wat ook wel blijkt uit het feit dat hij het over 
‘we’ heeft zodra hij over de POC begint. Jacco zegt 
erover: ‘Ik ben echt trots op wat we hebben bereikt 
met de POC, maar de ambities liggen nog veel ho-
ger. Er zijn eigenlijk drie groepen telers. De eerste 
groep leest de standpunten en wordt meteen lid. 
De tweede groep moet overtuigd worden om lid te 
worden. Daarvoor hebben we een hele serie bijeen-
komsten gehouden door het hele land. En de derde 
groep bereik je slecht. Misschien vinden ze het wel 
goed dat de POC er is maar vinden ze het niet no-
dig lid te worden, of ze weten niet van het bestaan 
van de POC. We proberen wel zoveel mogelijk in de 
pers te komen. Je hebt als producentenorganisatie 
echt een kritische massa nodig.’ Wat de POC heeft 
bereikt is de ontwikkeling van de kostprijscalcula-
tor, waaraan telers, banken, boekhoudkantoren en 
adviesorganisaties zich hebben verbonden, en een 
contracttool. Jacco vertelt: ‘Met de contracttool kan 
een teler contracten vergelijken. Men dacht altijd dat 
dat te moeilijk was, maar het is toch gelukt. We ho-
pen dat dit de bewustwording vergroot. Ik vind zelf 
dat telers veel te vast zitten aan één afnemer. Terwijl 
boeren bij de aanschaf van machines heel kritisch 
zijn en alles vergelijken, zijn ze bij verkoop van hun 
eigen producten lang niet zo actief. Bij uien nog wel, 
maar bij aardappelen kan het echt beter. Vooral bij 
de vrije aardappelen kan veel meer worden bereikt 
als men kritisch kijkt naar de voorwaarden en prijs 
van de afnemers. Nu is er te vaak de houding van 
‘we zien wel wat er op de nota staat’.’ Jacco teelt 
veel vrij en geeft toe dat hij ook gewoon de nota 
van de afnemer afwacht. Hoewel hij dan wel af-
spraken heeft gemaakt over de prijs stuurt hij zelf 
geen factuur. Hij vindt dat je voor alles wat buiten 
het contract valt vooraf afspraken moet maken over 
de prijs. Hij legt uit: ‘De vrije markt is al klein en als 
de POC meer bewustzijn kan creëren zodat de vrije 
markt groeit, kan je ook stemming creëren.’ Hij teelt 
zelf voor meerdere afnemers en een deel vrij.

De NAV
Jacco is een jaar geleden lid geworden van de NAV, 
toen aan hem gevraagd werd tijdens een regio-
avond bij hem op het bedrijf, waarom hij eigenlijk 
geen lid was. Hij zegt daarover: ‘Ik vond de NAV al 

langer goed bezig, maar je hebt soms net even een 
duwtje nodig om lid te worden. De NAV zit overal 
goed bij en ook bij de goede onderwerpen. Ik vind 
het goed dat de NAV er echt voor de akkerbouw-
belangen is, zo kan je toch stelliger zijn dan een al-
gemene belangenbehartiger. Daarom ben ik ook lid 
van de BHLB, omdat die puur de belangen van de 
pachters behartigen. Ik zie het als goede aanvulling 
op het lidmaatschap van LTO die een veel brede-
re blik heeft op de landbouw en ook regionaal veel 
meer impact kan maken.

De toekomst
Jacco is van nature positief zegt hij, maar hij is bang 
dat na de veehouderij de akkerbouw ook aan de 
beurt komt. Dat speelt al in de NV-gebieden. Cosun 
heeft bij de kringvergaderingen aandacht besteed 
aan de bemestingsnorm. Zij willen aantonen dat ak-
kerbouw niet de oorzaak is van nitraat in het water.
Het rendement van de vrije aardappelen is goed ge-
weest, maar in het algemeen was 2024 een minder 
goed jaar. Jacco kan op zijn bedrijf makkelijk aan 
GLB-eisen en ecoregeling voldoen. Hij doet vooral 
mee om economische redenen. Over de GO zegt 
hij: ‘Ik vul de GO wel zelf in, maar het is zo ingewik-
keld geworden dat ik het toch even laat controleren 
door een adviseur.’
Jacco en Marbel hebben drie kinderen, twee jon-
gens van 15 en 13 en een meisje van 11. De oudste 
wil na zijn eindexamen naar de MLS. Jacco ziet wel 
of hij uiteindelijk het bedrijf wil overnemen. ‘Leuk als 
het gebeurt, niet erg als het niet gebeurt’ zegt hij 
daarover. ‘De wens om boer te worden moet wel 
diep in je zitten, want er komt veel op je af en het 
vereist veel kwaliteiten.’
Naast alle werkzaamheden op het bedrijf en voor de 
Windunie en zijn gezin vindt Jacco ook nog tijd voor 
zijn hobby wielrennen. En hij leest graag op zondag 
de vakbladen, waaronder Genoeg is Beter! 

Bedrijfsgrootte:  90 ha
Bouwplan:  20 ha  Consumptieaardappelen
 2 ha  ATR Pootgoed 
 15 ha  Suikerbieten 
 37 ha  Tarwe 
 5 ha  Mais
 7,5 ha  Tulpen (verhuurd)
 4 ha  Akkerranden, braak 

Elke maand laten we in ‘NAV-er in beeld’ een NAV lid 

aan het woord. Deze maand Jacco de Graaf, akker-

bouwer in de Wieringermeer.



4 GENOEG IS BETER

Op woensdag 5 maart houdt de NAV haar ALV 
en Jaarcongres in De Schakel, Oranjelaan 10 
in Nijkerk.

Programma:
15.00 uur Inloop
15.30 uur Algemene Ledenvergadering 
 (uitsluitend voor leden en donateurs). 
17.30 uur Borrel en aansluitend warme maaltijd. 
 Kosten € 25,- 
19.00 uur NAV-jaarcongres (openbaar)

Agendavoorstel ALV:
1. Opening en vaststellen agenda
2. Notulen ALV 6 maart 2024 
3. Ingekomen stukken en mededelingen
4. Jaarverslag 2024*
5. Jaarrekening 2024*
6. Begroting 2025*
7. Bestuurssamenstelling:
 Sjoerd Heestermans is reglementair aftredend 

en stelt zich herkiesbaar. Andere kandidaten 
kunnen zich melden tot 5 maart 15.00 uur via 
info@nav.nl.

8. Lopende dossiers en verenigingszaken
9. Rondvraag
10. Sluiting
* Het Jaarverslag, de Jaarrekening en de begro-
ting zijn vanaf 19 februari beschikbaar en worden 
op verzoek (via info@nav.nl) toegestuurd.

Jaarcongres 
Het Jaarcongres heeft als thema: 
Telen voor biobased: 
verdienmodellen en rol in het bouwplan. 
Nadere informatie volgt, maar houd u de datum 
vast vrij! 

Binnenkort kunt u worden benaderd voor deel-
name aan de enquête voor de Agro-Nutri Moni-
tor van de Autoriteit Consument & Markt (ACM). 
Doel van de monitor is inzicht te geven in de 
prijzen en de margeverdeling in de ketens van 
landbouwproducten en na te gaan of de inspan-
ningen voor duurzaamheidskeurmerken door 
agrariërs beloond worden. Daarnaast kijkt de 
monitor naar hoe prijzen tot stand komen en of 
daar knelpunten liggen. Via het online onderzoek 
kunnen agrarische ondernemers - al dan niet met 
duurzaamheidskeurmerk - hierover hun mening 
geven. De ACM gebruikt de uitkomsten om aan-
bevelingen aan het ministerie van LVVN te doen 
om de agrarische markten te verbeteren. De NAV 
steunt deze enquête van harte. 

Op de regioavonden zal de NAV haar NAVigator 
demonstreren. Ook zal het bestuur in gesprek 
gaan over haar inzet op lopende dossiers en  
regionale zaken. 

17 febr 2025  Regioavond Midden, De Hoeksteen, 
De Poort 17-19, Swifterbant, 20 uur.

18 febr 2025 Regioavond Noord-Holland, Leven 
van de Wind, Oosterterpweg 12, 
Wieringerwerf, 20 uur.

20 febr 2025 NAV bestuursvergadering
27 febr 2025 Regioavond Zuidwest, De Borgh, 

IJshof 1, Zevenbergen, 20 uur.
5 maart 2025 ALV en Jaarcongres
10 maart 2025 Regioavond Noordoost, Het Wapen 
 van Exloo, Hoofdstr. 8, Exloo. 20 uur.
11 maart 2025 Regioavond Noord-Klei, SPNA, 
 Hooge Zuidwal 1, Munnekezijl, 20 uur 

Agenda

Voordelig 
kennismaken 
met de NAV!
Nog geen lid van de enige echte, 
onafhankelijke en sectorale vakbond van 
en voor akkerbouwers, de NAV? 

Word dan nu lid. Dat is nu heel aantrekkelijk: 
tot 1 januari 2026 betaalt u € 100,-. 
Of: u bent al lid maar uw buurman of vriend 
nog niet? Help de NAV versterken en over-
tuig uw collega van het goede en nuttige 
werk van de NAV. Ook voor uw collega geldt: 
tot 1 januari 2026 is de contributie € 100,-.

De NAV is puur sectoraal voor het akker-
bouwbelang en stelt het inkomen van akker- 
bouwers centraal. Belangenbehartiging kan 
plaatsvinden zonder concessies te doen 
aan andere sectoren. De NAV zet zich in 
voor faire opbrengstprijzen, dat wil zeggen 
integrale kostprijs (dus inclusief vergoeding 
voor eigen arbeid en eigen vermogen) plus 
ondernemersmarge. De vakbond strijdt voor 
betere toekomstkansen dan degenen die de 
akkerbouw willen overleveren aan de grillen 
van de (wereld)markt. U ziet het: 
de NAV is uniek. 
Lid worden kan via het inschrijfformulier.
Dit kunt u vinden op www.nav.nl 
of pak de telefoon ( 06-15 62 44 60).

Nederlandse
Akkerbouw Vakbond

Postbus 318
8250 AH Dronten

tel 06 - 15 62 44 60

e-mail   info@nav.nl
website www.nav.nl

 @NAV_AkkerBouwer

  Nederlandse.Akkerbouw.Vakbond

 Nederlandse Akkerbouw Vakbond

Contactpersonen

Voorzitter
Adrie Vermeulen
06-20 42 47 77

Regio Noord
Gerlof Bergmans
06 - 45 28 67 85

Regio Noordoost
Johan Koop
06 - 52 31 20 04

Regio Flevoland
Keimpe van der Heide
0320 - 213 611

Regio Noord-Holland
Tom Koenraadt
06 - 11 47 21 39

Regio Zuid/Zuidwest
Sjoerd Heestermans
06 - 23 40 12 08

Het eerstvolgende ledenblad verschijnt op 7 maart.

En wat deed de NAV nog  
meer in januari?
•  De NAV heeft de Nieuwjaarsbijeenkomst van het ministerie bijgewoond.
•  De NAV heeft een gesprek gevoerd met het ministerie over manieren om de brandstofkosten te verlagen.
•  De NAV heeft in een stakeholders bijeenkomst met het ministerie over het 8e Actieprogramma ingebracht 

dat doelsturing niet bovenop maar in plaats van generieke beperkingen moet komen. Daarnaast hebben 
we gesteld dat op gedraineerde kleigrond waar de normen gehaald worden de bufferstroken moeten 
worden opgeheven en hebben we gepleit voor afschaffen van de NV-gebieden.

•  De NAV heeft deelgenomen aan een bijeenkomst van het ministerie met stakeholders over agrarisch 
natuurbeheer en daar haar voorstel voor natuurcompensatie op landbouwgrond ingebracht.

•  De NAV heeft in een bijeenkomst van Foodlog Café gepleit voor het ontwikkelen van een visie op voedsel 
en behoud van landbouwgrond voor de sector.

•  De NAV heeft diverse voorbereidende gesprekken gevoerd voor het strategisch overleg met de minister 
over o.a. een te ontwikkelen voedselstrategie.

•  De NAV heeft haar plannen voor markt- en prijsbeleid toegestuurd aan Eurocommissaris Hansen als input 
voor de Europese voedselstrategie.

•  De werkgroep Gewasbescherming heeft vergaderd over knelpunten en ontwikkelingen (zie p1).  

januari

Foto voorpagina: Thea Buseman

ALV en Jaarcongres 
op 5 maart

Agro-Nutri Monitor

Regioavonden


